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Constructie veel meer dan noodzakelijk kwaad
Een goed ontworpen con-
structie verbetert de haal-
baarheid, verlaagt de faal-
kosten én vergroot de 
duurzaamheid van gebou-
wen. Toch wordt die meer-
waarde nog weinig onder-
kend, vinden ir. Pim Peters 
en ir. Remko Wiltjer. Vooral 
constructeurs moeten zich 
dat aantrekken. Een pleidooi 
voor beter bouwen in 2010.

Hoe pijnlijk ook, de kwaliteit van 
veel constructies in Nederland is 
laag. Soms voldoen ze zelfs niet 
aan het Bouwbesluit. Onlangs nog 
bleek in deze krant hoe ambtena-
ren in Almere met dit probleem 
worstelen. Ook wij constateren bij 
het uitvoeren van second opinions 
steeds vaker gebreken. Veel 
daarvan zijn het gevolg van last 
minute-wijzigingen, bezuinigin-
gen, tijdsdruk en slechte of te 
beperkte detailengineering. Maar 

die fouten en foutjes in de uitwer-
king leiden af van de kern van de 
zaak: de kwaliteit van het con-
structief ontwerp zelf. Een draag-
structuur die aan de regels 
voldoet, is niet automatisch ook 
een goede draagstructuur: een die 
naadloos past in het architecto-
nisch ontwerp, eenvoudig te 
bouwen is, zo min mogelijk 
materiaal gebruikt en flink op de 
bouwkosten bespaart. Zo’n slimme 
constructie is al snel 20 procent 
goedkoper dan een niet-slimme. 
Dat betekent voor nieuwbouw een 
besparing van zo’n 5 procent op de 
bouwkosten. Bij renovatie kan het 
zelfs oplopen tot 15 procent.  Zo 
hebben we onlangs bij een second 
opinion 1,5 miljoen euro uit een 
plan gehaald, zónder de kwaliteit 
van het gebouw aan te tasten. De 
oplossing: een andere kolomstel-
ling in de parkeergarage zodat een 
complexe, dure overgangscon-
structie wordt voorkomen.
Constructies spelen dankzij dat 
uitstralende financiële effect een 
stevige rol in de haalbaarheid van 
bouwprojecten. Dat geldt ook voor 

de duurzaamheid: minder 
materiaal betekent een duurzamer 
gebouw. En een eenvoudig te 
bouwen constructie heeft ook 
minder faalkosten tot gevolg. 
Praten over constructies moet dus 
gaan over veel meer dan alleen 
veiligheid.Daarvoor is om te 
beginnen een omslag nodig in het 
denken. In plaats van ‘noodzake-
lijk kwaad’ moet de constructie 
meer worden gezien als een 
‘zegen’. Constructeurs spelen 
daarin een sleutelrol. Zij zijn de 
ambassadeurs van dit nieuwe 
denken. Dat vraagt in de praktijk 
om een onafhankelijke rol. En juist 
dat blijkt lastig. Te vaak nog wordt 
de lijn van de architect gevolgd. 
Maar juist die zoekt een deskun-
dige sparringpartner, iemand die 
tegengas geeft en niet simpelweg 
uitwerkt wat de architect heeft 
bedacht. Dat is de constructeur. 
Maar die moet dan wel over de 
juiste kennis en ervaring beschik-
ken. Te vaak zijn de meest capa-
bele, ervaren constructeurs 
onvoldoende bij het ontwerp 
betrokken. Veel goede constructief 

ontwerpers zijn meer manager 
dan constructief ontwerper. 
Projectleiders nemen die rol dan 
over. Maar zij hebben daarvoor te 
weinig kennis en kunde. En dat is 
ook nauwelijks in de schoolbanken 
te leren. Al eerder pleitten we 
daarom voor de invoering van een 
modern ‘gilde’ dat toeziet op de 
inhoudelijke kwaliteit. Oftewel het 
meester-gezelprincipe. Het 
Constructeursregister dat op 1 
januari in werking treedt is een 
goede eerste stap. Maar wat is de 
rol van opdrachtgevers in dit 
geheel? Kunnen zij zelf de kwali-
teit van constructies beïnvloeden? 
Ja. Hun aandeel is zelfs cruciaal. 
Nu wordt nog vaak bij het selecte-
ren van de constructeur gekozen 
op basis van ‘laagste prijs’. 
Prijsduiken is daarbij een bekend 
fenomeen. Maar in alle gevallen 
vertaalt die lage prijs zich in 

‘minder doen’. Opdrachtgevers 
zouden in hun eigen belang meer 
moeten kiezen op basis van 
toegevoegde waarde. Juist bij 
constructies is die bijna altijd 
goed uit te drukken in euro’s. De 
winst door het beperken van 
faalkosten, materiaalbesparingen 
en verbeterde duurzaamheid 
weegt ruimschoots op tegen iets 
hogere advieskosten. Een construc-
tie moet een gebouw overeind 
houden. Maar dat is maar één van 
zijn functies. Juist met al die 
andere krijgt de opdrachtgever 
waar voor zijn geld. 

Ir. Remko Wiltjer 
Ir. Pim Peters
Respectievelijk constructeur en 
directeur-eigenaar van IMd Raadge-
vende Ingenieurs in Rotterdam
(r.wiltjer@imdbv.nl) (p.peters@imdbv.nl)
www.imdbv.nl

Om het materieelverbruik te minimaliseren, is de constructie van het nieuw te bouwen stadhuis van Hardenberg zo licht 
mogelijk gehouden.

B ouwen. Van Dale zegt: 
“de bodem bewerken 
om er vrucht van te 

trekken”. En: “het land bezaai-
en”. Maar ook: bewerken, 
toebereiden. Zee bouwen is, 
meent van Dale, de zee 
bevaren. Op de vijfde plaats: 
“uit materialen en onderde-
len tot een geheel samen-
voegen, construeren, 
optrekken, in elkaar 
zetten”. Op zes staat: ie-
mands huis bouwen 
is: hem nakomelingen 
schenken of verwek-
ken, zegenen met 
kroost. Echte 
ondernemers in de 
bouw moet dit 
allemaal als muziek in 
de oren klinken. Wie 
dat echter betwijfelt, is 
blijkbaar geen ‘echte’ 
ondernemer. Wie in deze 
tijd onderneemt en 
bouwt wil ongetwijfeld 
graag vrucht trekken. 
Terecht. Blijkbaar moet 
daartoe worden 
gezaaid, bewerkt en 
toebereid. Mogelijk is 
de markt daarvoor een 
aardige bestemming? 
Ook bij hoge zee, storm, 
tegenwind, of zwaar weer. 
Vooral het uit materialen en 
onderdelen tot een geheel 
samenvoegen, construeren, 
optrekken, in elkaar zetten is 
relevant. De onderdelen zijn 
niet louter materieel. Klantge-
richtheid, marketing, commer-

cie, after sales zijn onmisbare 
onderdelen van het zaaien. En 
dus onderdeel van het zo 
aantrekkelijke vrucht trekken. 
Per slot zegenen we, al bou-
wend, blijkbaar met kroost; er 

komen na ons ook nog 
generaties. Acquisitie. Van 

Dale zegt: werven, 
verwerven. De uitdruk-

king die suggereert dat 
wie A zegt ook B moet 

zeggen, is niet in beton 
gegoten. Als A staat voor 
Acquisitie en B voor 
Bouwen, pleit ik voor 
een omkering. Wie B 
zegt moet ook A 
zeggen. Wie wil 
bouwen moet acquire-
ren. Nog een volgorde 
die van belang is: bij 

acquisitie is het aardig 
om éérst te richten om 

pas daarná te schieten. 
Andersom blijkt hoogfre-

quent te mislukken. 
Tenslotte: opdrachtgevers 

gaan hoogst zelden bouwen 
omdat ze niet genoeg 

problemen hebben. Men 
zoekt zelden een bouwer, 
opdat die de opdrachtge-

ver méér problemen zal 
verschaffen. Een oplossing, 
links en rechts, wordt aanmer-
kelijk meer op prijs gesteld. 
Altijd.

Peter Reijers
Directeur, trainer, coach
De Bouwer & Partners Training
Nijmegen
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Net zo min als je het kabinet de schuld van de 
crisis kan geven, kun je datzelfde kabinet de 
credits geven dat we er sneller uitkomen dan 
iedereen dacht. Geloof dus nationaal penning-
meester Wouter Bos niet als die zichzelf op de 
borst klopt dat de steunmaatregelen van het 
kabinet zo goed hebben geholpen, want het is 
onzin. Het roept het beroemde verhaal op van de 
kalkoen die zo graag in een hoge boom wilde 
klimmen. Door elke dag wat stierenmest te eten 
lukte het uiteindelijk. Een boer die hem zag 
zitten, schoot hem direct uit de boom. Moraal 
van het verhaal is een oude ondernemerswijs-
heid: bullshit can bring you to the top but won’t 
keep you there very long.
Dat geldt dan voor managers in het bedrijfsle-

ven. In de politiek werkt het precies andersom. 
Naarmate de mond verder richting de nek 
verschuift, is een langduriger verblijf aan de top 
gegarandeerd. Neem bijvoorbeeld de manier 
waarop politici zich druk maken over de positie 
van het midden- en kleinbedrijf. Dat is de motor 
voor werkgelegenheidscreatie, dus moet het 
mkb gepamperd worden. Europa heeft zelfs een 
small business wet gemaakt om de positie van 
het mkb te versterken. In Nederland blijft het 
echter bij mooie woorden. Het pakket steun-
maatregelen heeft zich vooral gericht op de 
infrastructuur, een tak van sport die minder te 
lijden heeft gehad van de crisis. Wat daarna voor 
de woningbouw is gebeurd, daarvan moet nog 
worden afgewacht of het werkelijk effecten heeft 
gehad. Wat enkele gemeenten en provincies 
hebben gedaan, ziet er in ieder geval kansrijker 

uit. De politiek maakt zich veel liever druk over 
Mohammed Enait, de advocaat die vanwege zijn 
geloofsovertuiging weigert op te staan voor de 
rechters. Staatssecretaris Albayrak overweegt nu 
zelfs een wet om Enait te laten opstaan. Kenne-
lijk zien politici niet dat respect niets te maken 
heeft met al dan niet opstaan.
Opvallende gebeurtenis deze week is de omslag 
van de vakcentrale FNV. Voorzitter Agnes 
Jongerius legt zich neer bij verhoging van de 
AOW-leeftijd. Om geloofwaardig te blijven, blijft 
ze zich wel verzetten tegen de manier waarop en 
tegen verhoging van de pensioenleeftijd.
Het aantal kalkoenen in ons land neemt 
overduidelijk hand over hand toe. Willen de 
echte boeren opstaan?

Ferry Heijbrock

De kalkoenen 
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